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Amiraller Ankara'da toplandı

21. Yüzyıl İçin Planlama Grubu Koç Üniversitesi Denizcilik Forumu (KÜDENFOR) işbirliğinde "Doğu Akdeniz ve Türkiye-1"

Çalıştayı düzenlendi.

15 Kasım 2018 Perşembe günü Ankara’da Çukurhan Divan Otel’de düzenlenen çalıştaya, amiraller, Kıbrıs'tan ve

Türkiye'nin değişik üniversitelerinden akademisyenler ve konunun uzmanı kişiler önemli değerlendirmelerde bulundular.

Münhasır ekonomik bölge ilan edilip edilmemesi, zaten fiili hakkımız kıta sahanlığıyla mı yetinilmesi tartışması

oturumlara damga vurdu. 

Açılış konuşmalarını KÜDENFOR direktörü E. Amiral Cem Gürdeniz ve planlama grubu başkanı Prof. Bilsay Kuruç’un

yaptığı çalıştay öğleden önce ve öğleden sonra olmak üzere dört oturum sürdü.

20.11.2018
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Birinci Oturum Amiral Deniz Kutluk’un yönetiminde “Doğu Akdeniz’de Jeopolitik Konjonktür” başlığını taşıyordu.

Konuşmacılardan Deniz Irak (KÜDENFOR) “Doğu Akdeniz’de Siyasal Aktörler" başlıklı konuşmasına Süleyman Demirel’in

“Ege bir Türk gölü değildir, Yunan Gölü de değildir, binaenaleyh Ege bir göl değildir” özdeyişiyle başladı. Konuşmanın

devamı özetle şöyle: “Bizanslı komutan Belisarius, İmparatorluğumuzu ancak Akdeniz’de kurduğumuz deniz

hakimiyetiyle büyüttük der. Mare Nostrum. Yani “Bizim deniz” burası. Dünya enerjisinin % 7’si burada. Rusya’nın sıcak

denizi burası. Hint yolu buradan geçiyor.”

“Deniz Yetki Alanları Sorunu” başlıklı konuşma yapan Prof. Dr. Sertaç Hami Başaren'in konuşması özetle şöyle:  "Mora

yarımadası ve Anadolu yarımadasının ya ikisine de sahip olacaksınız ya da oturup sulh ortamı yaratacaksınız. Başka

yolu yok. Bölgemizin en küçük ülkesi sorun çıkarıyor: Güney Kıbrıs. Aslında sorun Kıbrıs adasındaki sorunun tüm

Akdeniz’e yayılması sorunudur. Sorun salt deniz hukuku sorunu değil. Hukuku isteyen istediği gibi yorumluyor.

Donanmasızlık dost değil düşman kazandırdı. Donanmanız varsa barışı sağlayabilirsiniz. Doğu Akdeniz’de karşınızda bir

denizci ülkeler, deniz aklı olan ülkeler topluluğu var.



"GKRY adanın tek hakimi olduğu iddiasından kaynaklı sorunu Akdeniz’e de yayıyor. Kısaca Kıbrıs uyuşmazlığı derize

yayılıyor. Ama hukuksal olarak illegal işler yapıyor. Orada denizlerde ruhsat verdiği yerlerde Kıbrıs Türkünün de hakkı

vardır. Rumlar ruhsatlarla Kıbrıs Türk halkının haklarını ihlal etmektedir. Bütün sorun KKTC’de düğümleniyor bizim için.

KKTC'nin tanıtımını da tam yapamadık, KKTC'nin halkıyla da aslında yeterli bütünleşmeyi sağlayamadık.

"Arkasına AB’yi de alan Yunanistan gerginliği tırmandırıyor. Rusya birleşik bir Kıbrıs istemez aslında. Bu Rusya’yla

ittifak kurulabilir. Biz yalnızız burada. Tek başımızayız. Barış istiyorsak savaşa hazır olmalıyız. Kendimize bölgede

partner bulmalıyız. Uzun vadede Mısır'la İsrail'le ilişkilerimizi düzeltebiliriz. Ama kısa vadede Libya'yla ilişkiyi iyi

tutmalıyız. Yine kısa vadede, Rum kesiminin illegal ruhsat verdiği yerlere yalnızca savaş gemimizle değil bu yerlere biz de

kuyu kazmalıyız. Böylece yabancı şirketlerin illegal faaliyetlerini önlemeye çalışabiliriz. KKTC üzerinden yapmalıyız bunu.

KKTC'nin buralarda kuyu açma hakkı var. Gelenler orada KKTC'nin açtığı petrol kuyusunu görmeli. Böylece uyuşmazlık

gayrı askeri hale gelecektir. En büyük eksiğimiz partner… Ama orada KKTC işte pekâlâ partnerdir."

General Ahmet Yavuz ise, "Suriye'deki Gelişmelerin Doğu Akdeniz'e Etkisi" başlıklı konuşmasında, "Türkiye Suriye'de

önceleri çok büyük bir stratejik hata yaptı. Kantonların birleşmesini engelleyemedi. O zaman uyandı. IŞİD'e karşı

zamanında kararlı mücadele etseydi hem kantonların birleşmesini engelleyecek hem de müdahalesi uluslar arası planda



meşruiyet kazanacaktı. Ama Türkiye tehlikeyi gördü. 2015'te Rusya'nın Suriye'ye gelmesiyle de avantaj sağladı. Ağustos

2016'da yaptığımız Fırat Kalkanı hayati müdahaleydi. Zeytin Dalı ve son İdlib çok iyi operasyonlardı. Suriye'de fiili olarak

oluşmuş parçalı yapıyı kabul edebiliriz. Bunu da düşünmemiz gerek. Ama mevcut Suriye hükümetinin Türkiye'ye ihtiyacı

var. Bunu çok iyi kullanabiliriz. Akdeniz'de ortak münhasır ekonomik bölgeyi birlikte ilan edebiliriz. Osmanlı, deniz gücüyle

büyüdü, deniz gücü zayıflayınca da çöktü…" dedi.

Arda Mevlütoğlu ise, "Doğu Akdeniz'de Deniz Güçleri" başlıklı konuşmada bölge ülkelerinin askeri güçlerini karşılaştırdı.

Bu otorumdaki dinleyici tartışmalarında "Yunanistan'ın 3 haftada bir tatbikat yaptığını ve bu tatbikatlarını hem Balkanlar

hem Akdeniz'e doğru giderek genişlettiğini dikkate almak lazım. Türkiye'nin yüksek kapasiteli tersane sayısını hızla

artırması lazım."dendi. Konuşmacılar, "Montrö" gibi bir deniz zaferimizin olduğunu anımsattılar.

Dinleyiciler arasında bulunan Mersin Ticaret Odası yetkilisi, Mersin'de tersane açma çalışmalarının çeşitli engellemelere

karşın sürdüğünü söyledi. Yıllar önce FETÖ örgütü varken bu taleplerine Deniz Kuvvetleri Komutanlığı'ndan "Doğu

Akdeniz'de bir tersaneye ihtiyaç yoktur" diye hayret verici yazı geldiğini ama yıllardır mücadelelerinden vaz

geçmediklerini söyledi. Çalışmalarının son safhasında, daha yeni, ÇED raporu alırken bile görünmez güçlerce

engellenmeye çalışıldıklarını belirtti.

E. Amiral Cem Gürdeniz, tartışmalar bölümünde, "Gerçek bir savaşa yakın dönemdeyiz" dedi. Gürdeniz, FETÖ darbe

girişimi sonrası personeldeki azalmayla ilgili "Cumhuriyet donanmasının ruhunu M. Kemal üflemiştir. Çok kan kaybı var

personelde ama çocuklar harikalar yaratıyor. Bir yılda da personel yetiştirebilirsiniz. Ocakta pişer." dedi. Cem Gürdeniz

değerlendirme bölümünde de, "Deniz Kuvvetlerimizin yarısını bir gecede almalarının nedeni Doğu Akdeniz'dir. Burada bizi

güçsüz düşürmek içindir.. Aslında bunlar oraya Doğu Akdeniz'e sıkıştı. Başaramayacaklar, bizi Anadolu'ya hapsetmeyi

başaramayacaklar. İş demir ve kana gelirse bizimle baş edemezler. Sahada her şeyimiz var. Ama geriye entelektüel

birikim kalıyor; o yok. Siyasal Bilgiler Fakültelerimizde bir denizcilik kürsümüz bile yok. Kurdurmadılar. Yunanistan'da

her hafta denizler konusunda yazı yayınlanıyor. Bizim basında bu yok. Bir Doğu Akdeniz gözleme platformu kurmamız

şart." dedi.

Prof. dr. Ergun Türkcan'ın yönettiği "Doğu Akdeniz'in Ekonomik Önemi" başlıklı ikinci oturumda Dr. Necdet Pamir, "Doğu

Akdeniz Dibi Eenerji Kaynakları Potansiyeli" başlıklı sunumunda, Akdeniz'den her gün 4 bin geminin geçtiğini, dünya

ticaretinin % 20'sinin Akdeniz'den yapıldığını söyledi. Pamir, "Rumlar hangi iddiada bulunursa onu kabul etmek değil

KKTC'nin alt yapısını güçlendirmemiz gerekir. Bölgede 2.5 trilyon rezerv çok önemli rezerv. GKRY adadan Türk üslerini

askerini çıkarmak istiyor ama bir yandan Fransızlara ABD'ye üs kurun diye davet çıkarıyor. Fransızlar üs kuruyor. TPAO ve

BOTAŞ tek bir çatı altında dikey olarak birleştirilmeli," dedi.

Kaptan Levent Akson ise, arama gemilerimizin personelinin genellikle yabancı olduğunu, Barbaros Hayrettin Paşa

gemisinin yerli diye sunulduğunu ama personelinin büyük bölümünün yabancı olduğunu söyleyerek "Türkler kendi

ülkelerinde olabilecek tüm iktisat alanlarından uzaklaştırılıyor" dedi.

GAP KENTLERİ ve SURİYE SINIRIMIZ

Dr. Yavuz Ege, "GAP Projesinin Doğu Akdeniz'e Etkileri" başlıklı konuşmasında TÜİK'in 2015'ten bu yana GAP'le ilgili veri

yayınlamadığını ancak dünyadaki makine halısının 3/1'inin Gaziantep'ten satıldığını, bölgenin ihricatının % 94'ünün

imalat sanayisi olduğunu vurguladı.

Amiral Caner Bener'in yönettiği üçüncü oturumda Onur Öymen, "Türkiye'nin Doğu Akdeniz Jeopolitiği" başlıklı

konuşmasında Mısır'dan bu yana Doğu Akdeniz'in önemli olduğunu, bu kadar önemli bir başka bölgenin dünyada

bulunmadığını vurguladı. Öymen özetle, "Fatin Rüştü Zorlu Kıbrıs adası Türkiye'nin güvenliği için birinci örnemdedir

dedi. Johnson'ın Kıbrıs için yazdığı mektup dünya diplomatik tarihinde örneği yoktur o kadar serttir. Annan Planı gibi



bir plan da dünyada eşi yoktur. Çektiğimiz sıkıntıların arkasında hep GKRY var. Teröre destekveriyorlar. AB'de hep

bloke ediyorlar. Kıbrıslı Türklere uygulanan ambargonun da eşi benzeri yoktur. Kuzey Kore dahil yoktur. Sorunlar

büyük ama çözmek için siyasal kararlılık gerekir. Takip gerekir. Yalnızca siyasal iktidarla değil basın, sivil toplum

kurumları vsyle kararlılık gerekir." dedi.

Emekli büyükelçi Dr. Ahmet Zeki Bulunç ise, "Türkiye ve KKTC Jeopolitik Ortaklığı" başlıklı konuşmasında Kıbrıs sorunu

değil Kıbrıs anlaşmazlığı deyiminin kullanılmasının doğru olacağını sorun lafının iç anlaşkazlıklar için kullanıldığını

söyledi. Bulunç, "Zürih anlaşması KKTC'nin Lozan anlaşmasıdır. Türkiye kıyıları olan ama denizleri olmayan ülke haline

getirilmek isteniyor. Türk kamuoyu Kıbrıs konusunda duyarlı ama bilgilenme konusunda o kadar değil" dedi.

Kıbrıs'tan katılan Yrd. Doç. Dr. Emete Gözügelli ise heyecanlı bir konuşma yaparak Türkiye'nin anavatan olarak gerekli

her şeyi büyük oranda yaptığını söyleyerek özellikle son dönemde gerekli uyarıcı açıklamalarına dikkat çekti. Emete

Gözügelli, GKRY ve Yunanistan'ın Türkiye'nin gücü karşısında bir hiç olduğunu, ama bütün sorunları onların arkasındaki

güçlerin kotardığını, oraya odaklanmak gerektiğini belirtti. Gözügelli'nin konuşması özetle şöyle:

"20  Kasım 2018'de bitecek deniz tatbikatının adı Nemesis (İntikam) 2018! Amerika, İngiltere, İsrail, Mısır var…

Larnaka'ya Fransa üs kuruyor. AB finanse ediyor. Bu AB'nin üs kurduğu anlamına gelir. Yani biz hep savunma

durumunda, çıkan sorunları çözme durumunda kalıyoruz ama bu bizim pasifliğimizden değil yalnızca. Karşımızda çok

değişik güçler var. Lozan'ı bile kabul etmemiş güçler bunlar…" dedi.

Tartışmalarda Türkiye ne istiyor? Açıkça belirtilmesi, Türkiye'nin acil olarak Akdeniz'de yetki alanlarında bir ilanda

bulunması, kıta sahanlığını açıklaması, bu koordinatları belirtmesi gerektiği vurgulandı. Yoksa yalnızca askeri güçle

sorunun çözülemeyeceği, askeri güçle savaşılsa bile sonuçta ne istediğini belirtmenin zaten gerektiği vurgulandı. Meis

adasının güneyinde arama yapmaya başlamak gerektiği de vurgulandı.

SONUÇ KONUŞMASI

Toplantıyı düzenleyicilerinden Prof. Bilsay kuruç'un günün konuşmalarını değerlendirmesi ise özetle şöyle:

"Türkiye'nin bir Doğu Akdeniz doktrini olabilir mi? Bu toplantıyı düzenleme amıcımız buydu. Bu toplantıda günümüzden

yakınma değil geleceği gösterecek önermelerde bulunmayı öngördük. Bu konuşmalar Türkiye'de yansıma bulsun ve

akacak mecralar bulsun. Türkiye takvim olarak 21. yüz yılda ama hiçbir şey, önümüzdeki engelleri tasfiye etme, kıbrıs

sorununu Doğu Akdeniz sorununu da aşacak silip süpürecek entelektüel siyasi güçte olması lazım. Dolaysıyla hukuku

yol bilsin ama gücü de bilsin. Atatürk'ün, 'Ordular ilk hedefiniz Akdeniz'dir ileri!' sözü Akdeniz medeniyetinde

birikiminde yerimizi alalım komutudur.

"Türkiye'nin bakışı önceden olduğu gibi Ege'ye sonra Kıbrıs'a saplanıp kalmamalı. Bizde her alanda, buradaki

konuşmalarda da, gecikiyor muyuz psikolojisi son 40 yıldır var. 1980'den sonra büyük oranda oyun kurma değil oyun

bozma doktrinine saplandık. İngilizler Doğu Akdeniz bizim bölgemizdir başkasının doktrini olamaz demişlerdir. Biz ancak

1974'den sonra deniz hukuku nedir, kıta sahanlığı nedir tanıştık. Hüseyin Pazarcı dışında bilenimiz yoktu. Yunanistan'ın

NATO'ya alınması denizlere inmemizi engelleyen son nokta oldu. Amacı buydu.

"Dışişlerimiz, Deniz Kuvvetlerimiz, okullarımız birbirini besleyen ilişkiler kurmalı. Kısa dönem reflekslerden ibaret bir devlet

olmaz. Planlama ve bilim gerekir.

"Bugün hayati önemdeki Doğu Akdeniz, denizler meselesi dünya sermayesinin gözünü diktiği bir bölge. Bunların bir

denizler doktrini var, açık. Bırakalım bir Akdeniz doktrinine sahip olmamızı 80 milyon bir ülke haline gelmemize karşın çok

daha güçsüzken kazandığımız Montrö kazanımlarını bile elimizden almak istiyorlar."

Ahmet Yıldız
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